

1. Record Nr.	UNINA9910477325403321
Autore	Bayer Lenka
Titolo	Sprachgebrauch vs. Spracheinstellung im Tschechischen : Empirische und soziolinguistische Untersuchung in Westboehmen und Prag
Pubbl/distr/stampa	Bern, : Peter Lang International Academic Publishing Group, 2003
Descrizione fisica	1 electronic resource (321 p.)
Collana	Slavistische Beitrage
Soggetti	Language linguistics
Lingua di pubblicazione	Tedesco
Formato	Materiale a stampa
Livello bibliografico	Monografia
Sommario/riassunto	<p>The first level of the present work is methodologically concerned with the planned Prague corpus of spoken Czech. Spoken texts are recorded, fixed in writing and arranged according to linguistic and sociological criteria and evaluated. The goal is to sketch the current situation in spoken Czech from the recordings and thus to contribute to the above-mentioned discussion about the relationship between ST vs. ST. GT. The second level of this study complements the evaluation of the linguistic material. Sociological data collected by questionnaires and data provided by the same speakers in the field of ST: 1) knowledge (cognition); 2) degree of positive evaluation; 3) but above all the readiness (Konation) of the speaker for use of the ST examined. The attitude of the Czechs to their standard language, secondary to their Koine, is here in the foreground. This publication makes an important contribution to the intensified discussions about Standard Czech and Common Czech (Bohemian Koiné) since the political change in the Czech Republic.</p> <p>Die erste Ebene der vorliegenden Arbeit tangiert in methodischer Hinsicht das geplante Prager Korpus des gesprochenen Tschechisch. Gesprochene Texte werden aufgenommen, schriftlich fixiert und nach sprachlichen und soziologischen Kriterien geordnet und ausgewertet. Das Ziel ist es, anhand der Aufnahmen die aktuelle Situation im gesprochenen Tschechisch zu skizzieren und somit einen Beitrag zur</p>

oben geschilderten Diskussion um das Verhältnis ST vs. GT zu leisten. Die zweite Ebene dieser Studie komplementiert die Auswertung des sprachlichen Materials. Mit per Fragebögen erhobenen soziologischen Daten und Angaben derselben Sprecher werden im Bereich des ST: 1) Kenntnisse (Kognition); 2) Grad der positiven Evaluation; 3) vor allem aber die Bereitschaft (Konation) der Sprecher zur Verwendung des ST untersucht. Die Einstellung der Tschechen zu ihrer Standardsprache, sekundär zu ihrer Koine, steht hier im Vordergrund. Diese Publikation leistet einen wichtigen Beitrag zu der seit der politischen Wende in Tschechien intensiviert geführten Diskussion um das Standardtschechische und Gemeintschechische (böhmische Koiné).
